
ÇEVRE' 93 FUARI VE KONFERANSI YAPILDI 
 
Hürriyet Gazetesi ve ÇEV-RETED (Çevre Teknolojisi Uygulayıcıları Derneği)'nin katkıları ile FS Fuarcılık 
Organizasyonu olan Çevre'93 fuarı 20–23 Mayıs 1993 tarihleri arasında FM Meliha Avni Sözen Fuar ve Kültür 
Merkezi'nde yapıldı. 
 
Diğer fuarlardan farklı olarak bu fuarda, ürün ve hizmet tanıtımı yapan firmalar yanında meslek odaları, yerel 
yönetimler ve gönüllü kuruluşlar da yer aldı. Örneğin; MMO Đstanbul Şubesi, Kimya Mühendisleri Odası, Çevre 
Mühendisleri Odası, ĐSKĐ, Marmara Belediyeleri Birliği, Şişli Belediyesi, Çevreted ve SOS Çevre Gönüllüleri 
Đstanbul Grubu stantlarında etkinliklerini tanıttı. 
 
Fuar çerçevesinde "ÇEVRE ETKĐSĐ DEĞERLENDĐRME YÖNETMELĐĞĐ" paneli yapıldı. Çevreted'in organizasyonu 
olan panelin açılış konuşmasını Başkan inşaat Yük. Mühendisi Sayın Uğur Dinçer, Yönetimini Prof. Dr. Ahmet 
Samsunlu yaptı. Konuşmacı olarak ĐSKĐ Gn. Md. Sayın Ergun Göknel, ĐSO Çevre ihtisas Komisyonu Başkanı 
Yavuz Doğan, Çevre Bakanlığı ÇED ve Planlama Genel Müdürü M.Sungur Bursa, TEK Genel Md.lüğü Çevre Md. 
Yrd. Metin Yıldıran, Çevko Başkanı Prof. Dr. Ali Beba katıldı. 
 
Prof.Dr. Ahmet Samsunlu konuşmacılara 1. bölümde 10 ar dakika konuşma süresi tanıyarak ilk sözü Sayın 
Göknel'e verdi. 
 
Sayın Göknel konuşmasında, Đstanbul' un asıl sorununun yeraltı su kaynaklarının olmaması, su toplama 
havzalarının da yoğun ve yakın yapılaşma nedeni ile neredeyse elden çıkmakta olduğunu vurgulayarak, 
kamuoyuna da yansıyan Büyükçekmece Havzasındaki Hazerfen Havaalanı ve Đsbaş olaylarındaki haklılıklarını 
anlattı. 
 
Đkinci konuşmacı Yavuz Doğan ise ÇED'in sağlıklı uygulanması halinde sanayiciyi olumsuz etkilemeyeceğini 
ancak mevcut hali ile uygulanmasının mümkün olmadığını söyleyerek "Bu haliyle uygulanması mümkün 
olmayan yönetmelik, bürokrasinin eline sopa vermek ve harç almaktan başka bir işe yaramaz", "Devletin öyle 
sanayi bölgeleri falan oluşturmaya niyeti yok. Yapamadığını sanayiciye yaptırmak istiyor. Çemberlitaş'a 
Otopark, Bebek sırtlarına otel yapan zihniyet ÇED'Đ nasıl uygulayacak merak ediyorum" dedi. 
 
Çevko Başkanı Prof. Dr. Beba da, Çevko olarak ÇED' e olumlu baktıklarını, ancak uygulama açısından sıkıntılar 
olduğunu belirtti. 
 
Sayın Yıldıran, "Yönetmeliğe uymak için 1,5 milyar dolar gibi bir rakam gerekmektedir. Bu miktarı telaffuz 
ederken bile insan korkuyor" dedikten sonra "TEK'te Çevre Müdürlüğünün oluru olmadan hiçbir kuruluş ihale 
açamaz. 
 
Bursa Doğal Gaz, Kangal, Çayırhan Santralleri için ÇED çalışmalarına başladık" diyerek ÇED'in kamu 
kurumlarında ne ölçüde uygulanabileceğinin işaretlerini vermiş oldu. 
 
Çevre Bakanlığı adına konuşan Sayın Bursa yönetmeliği savunarak ilgili tüm tarafların görüşünü aldıklarını 
belirtti. 
 
Sorular bölümünde soru yağmuruna tutulan Bursa "Yönetmelik amaca uygun etkileri yapmıyorsa her zaman 
değiştirilmeye açıktır." dedi. 
 
Meslek Odaları; basın mensupları ve gönüllü kuruluşlar ise; Bakanlığın kendilerinden görüş istediğini 
doğrulayarak "ancak belirtilen görüşlerin hiçbiri dikkate alınmadı" dediler ve izleme komitesinde "gerekirse 
meslek odaları temsilcilerinin yer alabileceği" ifadesini eleştirdiler. Sonuç olarak panelde konuşmacılar kendi 
bakış açılarını sundular. 
 
Prof. Dr. Samsunlu da hem konuşmacıların hemde izleyenlerin hemen hemen hep aynı kuruluş ve kişiler 
olduğunu belirterek zaten pek de farklı bir sonuç beklemediğini ima ederek ve yönetmeliğin tüm taraflar 
açısından olumlu sonuçlar vereceği inancını tekrarlayarak paneli kapattı. 
 
Fuar çerçevesinde ayrıca; "Kâğıt Sanayi ve Çevre", "Türkiye'nin Biyolojik Zenginlikleri ve Bu Konuda Yapılması 
Gerekenler", "Katı Atıklar ve Geri Dönüşümü", "Türkiye1 de Çevre Mühendisliği Eğitimi ve Sorunları" 
konularında paneller düzenlendi, konferanslar verildi. 
 

DOĞA & TERMO ' 93 FUARI VE KONFERANSI 
YAPILDI. 
 
Kazan ve Basınçlı Kap Sanayiciler Birliği ve Hürriyet Đstanbul'un katkıları ile DOĞA&TERMO ' 93 Uluslararası 
Doğalgaz Teknolojisi, Isıtma Soğutma ve Havalandırma Fuarı 26-29 Mayıs 1993 tarihleri arasında FM Meliha 



Avni Sözen Fuar ve Kültür Merkezi' nde yapıldı. Fuar bünyesinde; "ĐGDAŞ Doğal Gaz Paneli", Termodinamik 
Dergisi, Đskit ve Makina Mühendisleri Odası Đstanbul Şubesi tarafından 
 
ortaklaşa düzenlenen "Türkiye Klima Sektörü'nün Dünü, Bugünü, Yarını" paneli, "Kazan ve Basınçlı Kap 
Sanayicileri Birliği Derneği Sempozyumu ve Paneli" yapıldı. MMO Đstanbul Şubesi de stant açarak ektinliklerini 
tanıttı. 
 

”BAHAR KONFERANSLARI VE ENDÜSTRĐYEL 
ÜRÜNLER SERGĐSĐ” YAPILDI. 
 
MMO Đstanbul Şubesi Edirne Đl Temsilciliği ile Trakya Üniversitesi Mühendislik ve Mimarlık Fakültesi Makine 
Mühendisliği Bölümü'nce ortaklaşa olarak 11-15 Mayıs 1993 tarihleri arasında, Edirne’de Türkan Sabancı Kültür 
Merkezi'nde "Bahar Konferansları ve Endüstriyel Ürünler Sergisi" yapıldı. 
 
Açılış konuşmasını Prof. Dr. Poyraz Ülger'in yaptığı etkinlikte; 11 Mayıs Salı günü, Trakya Döküm San. Ve Tic. 
AŞ’den Hüseyin Yumak, Marmara Üniversitesi End. Müh. Bölüm Bşk. Yrd. Doç. Dr. Linet Ozdamar, Marmara 
Üniversitesi Müh. Fak. Dekan Yrd. Doç. Dr. Nüket Yetiş "Toplam Kalite ve ISO 9000" konusunda, 
 
12Mayıs Çarşamba günü, Makine Yük. Mühendisi Tamer Şener "Kalorifer Kazanları", Alarko- Alamsaş' tan Mak. 
Müh. Metin Yücel "Endüstriyel Kazanlar" konusunda, 
 
13Mayıs Perşembe günü, Müh. Mim. Fak. Dekan Yardımcısı Doç. Dr. Ahmet Can "Đklimlendirme ve Havanın 
Şartlandırılması", Fen- Edebiyat Fakültesinden Prof. Dr. Bedri Doğan Emir "Atık Suların Arıtılması ve Arıtma • 
Tesisleri" konusunda, 
 
14 Mayıs Cuma günü Doç.Dr. Ahmet Can, "Hava Kirliliği ve Önlemleri", Makine Müh. Bölümü Bşk. Yrd. Doç. Dr. 
Erol Akata ve Se-kon Mühendislik' ten Dr. Đzzet Türkocağı "Mühendislikte Malzeme Seçimi" konularında bilgiler 
sundular. 
 
15Mayıs Cumartesi günü Makine Mühendisleri Odası Đstanbul Şubesi Yönetim Kurulu üyelerinin de katıldığı bir 
söyleşi düzenlenerek Mak. Mühendisliği öğrencilerine "Mesleğe Merhaba" kokteyli verildi. 
 
Etkinliklerin organizasyonun da aktif görev alan mühendis adayları söyleşi ve kokteyle büyük ilgi gösterdi. 
 
Mimarlar Odası'nm Danıştay'da açtığı dava sonucunda ; 
 

ÇATALCA ÖZEL SERBEST BÖLGESĐ için 
YÜRÜTMEYĐ DURDURMA KARARI alındı. 
 
Bilindiği gibi Đstanbul çok yoğun çevre kirliliği sorunları yaşamaktadır. Mevcut hava, su, gürültü kirlilikleri ile 
nasıl başa çıkılabileceği tartışmaları yoğun olarak sürerken ve bu konuda yetkilileri ile yaşayanlarıyla tüm 
Đstanbullular feryat ederken sorunlara yenilerinin eklenmesi doğrultusundaki girişimleri anlamak mümkün 
değildir. 
 
Üstelik bu girişimler merkezi iktidar tarafından yapılıyorsa durum daha da vahim bir boyut kazanmaktadır. 
 
Đstanbul’un en önemli sorunlarından biri yeraltı su kaynaklarının olmayışıdır. Bu nedenle su gereksinimi yüzeysel 
su toplama havzalarından sağlanmaktadır. 
 
Mevcut havzaların önemli ölçüde kirlenmeye maruz kaldığı dikkate alındığında henüz kirlenmemiş olanların 
korunmasının önemi ortaya çıkacaktır. 
 
Đstanbul’un toplam su gereksiniminin 1/6'sı gibi önemli bir kapasiteye sahip olan Büyükçekmece Gölü Havzası 
da elden çıkmadan koruma altına alınmalıdır. Aslında bu doğrultuda yeterli mevzuat ta vardır. 
 
Bunlardan bazıları; T.C. Devlet Bakanlığı tarafından çıkarılan "Su Kirliliği Kontrol Yönetmeliği", ĐSKĐ tarafından 
çıkarılan "içme ve kullanma suyu temin edilen ve edilecek olan yüzeysel su kaynaklarının kirlenmeye karşı 
korunması hakkında yönetmelik," T.C. Çevre Bakanlığı'nın çıkardığı Çevre Etkisi Değerlendirme Yönetmeliği,., 
vs. olarak sayılabilir. Ancak tüm bunlar hem de devlet eli ile devre dışı bırakılabilmektedir. 
 
Sözünü ettiğimiz olay Büyük-çekmece Gölü Su Toplama Havzası koruma alanı içinde kalan Đstanbul Çatalca Özel 
Serbest Bölgesi 
 
31–10–1990 gün ve 90/112 sayılı Bakanlar Kurulu Kararına dayanılarak 19.7.1992 tarihinde dönemin 



Başbakanı Süleyman Demirel'in de katıldığı temel atma töreniyle inşaatına başlanan Çatalca Özel Serbest 
Bölgesi için TMMOB Mimarlar Odası istanbul Şubesi tarafından 18.9.1992 tarihinde ĐPTAL ve Öncelikle 
YÜRÜTMENĐN DURDURULMASI istemi ile dava açıldı. 
 
Açılan dava sonucunda Danıştay 6. ve 10, daireleri müştereken Davacı Mimarlar Odasını haklı bularak oy birliği 
ile 90 gün için yürütmeyi durdurma kararı almıştır. TMMOB Mimarlar Odası Büyükşehir Şubesi 11.6.1993 
tarihinde yaptıkları basın toplantısı ile dava açma nedenlerini ve yüksek yargının yürütmeyi durdurma 
gerekçelerini kamuoyuna açıklamıştır. 
 
Yürütmeyi durdurma kararından sonra geri dönülmesi mümkün olmayan bir noktaya gelinmeden "ĐPTAL" 
kararının da çıkması Đstanbul için çok önemli bir kazanç olacaktır. 
 

DOGALGAZ ve HAVAGAZI ĐÇ TESĐSAT 
YÖNETMELĐĞĐ SÖYLEŞĐSĐ YAPILDI. 
 
TMMOB Makine Mühendisleri Odası Bursa Şubesi tarafından düzenlenen "Doğalgaz ve Hava gazı iç Tesisat 
yönetmeliği söyleşisi Bursa TMMOB lokali'nde yapıldı. 
 
Toplantıyı MMO yönetim kurulu üyesi Emin KORAMAZ yönetti. Konuşmacı olarak; EGO Gn. Md. lüğü Gaz Daire 
Başkanı Đbrahim AYATA, BOTAŞ Bursa Proje Md. yrd. Necati Ayhan, MMO Doğalgaz Komisyonu üyesi Mehmet 
SOĞANCI., ile TSE' Doğalgaz Komisyonu Üyesi Türker HIZIROĞLU katıldı. Açılış konuşmasında Makine 
Mühendisleri Odası'nın doğal gazla ilgili çalışmalarını özetleyen KORAMAZ; "Kısaca belirttiğim bu etkinliklerde 
olduğu gibi geldiğimiz süreçte de MMO olarak doğalgaz konusunda ulusal bir kurumun oluşturulması için mevcut 
kurumların işbirliğinin zorunlu olduğunu, böylelikle çalışmaların sağlıklı ve verimli olacağını düşünüyoruz."dedi 
ve ĐG-DAŞ dışında çağrılı tüm kuruluşların katıldığını belirterek katılımcılara teşekkür etti. Đlk turda 
konuşmacıların kendi kuruluşlarında konu ile ilgili yapılan çalışmaları anlattığı toplantıda EGO' nün deneyimleri 
ve ilgili kuruluşlarla ortak çalışmaları büyük ilgi görürken BOTAŞ ve ĐGDAŞ'ın çalışma tarzı eleştirildi. 
Konuşmalardan çıkan sonuçları Emin KORAMAZ şöyle toparladı.  
 
*Ulusal düzeyde geçerli olacak bir gaz iç tesisat yönetmeliğinin şu anda Enerji ve Tabi Kaynaklar Bakanlığı'nda 
tartışılan yönetmeliğin ivedilikle çıkarılması gereklidir. 
 
*Şu anda ülkemizde parçalı papı söz konusudur. Ülke düzeyinde doğalgaz politikasını belirleyecek bir 
kurumsallaşmaya ihtiyaç vardır. 
 
*Konuyla ilgili olarak meslek odaları TSE, Üniversite, BOTAŞ, EGO, ĐGDAŞ, sanayi ve ticaret odaları, ilgili 
bakanlıklar ivedilikle çalışmaları bu yönde başlatmalı ve karşılıklı ilişkiler kurularak başlatılan standart 
çalışmaları tamamlanmalıdır. 
 
*Yerel yönetimlerle MMO arasında protokoller gerçekleştirilmeli ve doğalgaz konusunda TUS'a geçilmelidir. 
*Bursa'da şu anda hukuksal sorumlu yok gibidir yanlış anlamıyorsam. Herhangi bir patlama olduğunda zarar 
olduğunda bunun sorumlusu BOTAŞ mıdır? Belediye midir?  
 
*BOTAŞ kendi konutlarını doğalgaza dönüştürürse onu AKFEN'e ihale edebilir, mesleki denetimi odaya 
yaptırmayı göz ardı edebilir ancak Bursa kentindeki vatandaşların konutlarında ki projelendirmeleri mesleki 
denetimden uzaklaştırmak sorumluluğu BOTAŞ'a aittir. Burada yapılacak denetimin Oda'nın BOTAŞ'ı 
denetlemesi şeklinde algılanması gerekmez. Tam tersine her konuşmacının belirttiği gibi bu çalışmaların daha 
kaliteli, daha denetimli, daha güvenli olması için kurulması gereken zorunlu bir işbirliğidir. MMO ile işbirliğinden 
yana olmak mesleki denetimi kabul etmektir. Bunun en başta ülke ve toplumun çıkarlarına uygun olduğunu 
Ankara deneyiminin başındaki konuşmacılar belirttiler. 
 
*BOTAŞ, dağıtım şebekelerinde çeşitli yönetim firmalarına uygulamaları denetlettiriyor. Oda denetimi de benzeri 
bir olay. Yani Oda denetimini Oda'nın BOTAŞ’ı denetlemesi şeklinde görmek yanlıştır.  
 
*Aksine BOTAŞ, denetimi en yüksek düzeyde sağlamakla işin kalitesini her boyutta artırmış olacaktır. MMO 
denetimi isterken bizim önerimiz bu doğrultudadır. 
 
*Kurumların daha şeffaf olmaları, aldıkları kararları diğer kurumların katılımıyla gözden geçirmeleri yarar 
sağlayacaktır düşüncesindeyim. 
 
Tüm konuşmacılara katılımcılara ve MMO Bursa şubesi Yönetim kurulu üyeleri ile çalışanlara teşekkür ediyorum. 


